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صفحه

روزنامه

ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  وزیر 
اخیر  تلویزیونی  گوی  و  گفت  در 
خود درخصوص شبکه ملی اطلاعات 
و مزایای آن سخن گفته است. ایشان 
در بخشی از این گفت و گو، با بیان 
اینکه تخصصش در زمینه شبکه های 
از  تا  کامپیوتری است، تلاش کرده 
ملی  شبکه  مزایای  برخی  فنی  نظر 
توجیه کند؛  مردم  برای  را  اطلاعات 
اما جای تعجب است که چرا ایشان 
به  خود  صحبت های  در  بار  چندین 
مردم آدرس اشتباه داده اند! در ادامه 
به بعضی از این موارد اشاره می کنیم:
تمام  مشکل  پلتفرم ها  حاکمیت   -
دنیاست: این ادعا، قطعاً ادعای درستی 
نیست و حتی به نوعی با جمله قبلی 
عصر  عصر،  »هم اکنون  یعنی  ایشان 
تعارض  پلتفرم هاست«  حاکمیت 
جدید  تکنولوژی  هر  اینکه  دارد. 
نیست؛  شکی  دارد،  معایبی  و  مزایا 
بسیاری اوقات با آمدن یک فناوری 
راه وجود  بر سر  جدید، چالش هایی 
هستند  مواردی  چالش ها،  این  دارد؛ 
که دانشمندان سعی می کنند آنها را 
با  مورد  این  در  ما  پس  کنند.  حل 
همانطور  مشکل.  نه  مواجهیم  چالش 
چالش  گفته اند  وزیر  آقای  که 
می شود،  نگرانی هایی  ایجاد  باعث 
که البته برای به حداقل رساندن این 
نگرانی ها باید اقداماتی متناسب انجام 
شود. اما این اقدامات قطعاً به معنای 
مسئله  صورت  یا  فناوری   حذف 

نیست.
و  امنیت  اطلاعات،   ملی  شبکه  با   -
مخاطره  به  کاربران  دیتای  استقلال 
دلیل  دو  به  نیز  ادعا  این  نمی افتد: 
امنیت  اینکه  اول  است:  نادرست 
کاربر  هر  برای  مجازی  فضای  در 
تعریف می شود، نه برای هر کشور. 
پس تهدیدات امنیتی در حوزه فضای 
سایبر برای کاربران هم ممکن است 
داخلی باشد، هم خارجی. بدیهی است 
حتی با جداسازی کامل شبکه داخل 
مخاطرات  همچنان  هم،  خارج  از 
کما  دارد  وجود  داخلی  حملات 
اینکه بسیاری از جرایمی که امروزه 
هستیم،  آن  شاهد  مجازی  فضای  در 
داخلی  سایبری  مجرمان  سوی  از 
هر  به  اینکه  دوم  خارجی!  نه  است، 
ملی  شبکه  ارتباط  نیست  قرار  حال 
اطلاعات به صورت کامل با اینترنت 
طریق  از  بنابراین  باشد،  قطع  جهانی 
نقاطی )gateway هایی( این ارتباط با 
شبکه جهانی ایجاد خواهد شد، وقتی 
احتمال  می شود،  ایجاد  ارتباط  هم 
ایجاد  سایبری  تهدید  و  حمله  وقوع 
خواهد شد و اگر چه شاید تشخیص 
جدید  شرایط  در  حمله  رهگیری  و 
هیچ  به  نمی توان  اما  باشد،  راحت تر 
کاربران  امنیت  که  کرد  ادعا  وجه 

مورد تهدید قرار نمی گیرد.
- اگر سرور در مرکز داده خارجی 
که  است  معنا  این  به  شود،  میزبانی 

را  مسافتی  باید  اطلاعاتی  بسته  یک 
به خارج از کشور طی کند و ذخیره 
به کشور  از آن دوباره  شود و پس 
درست  چه  اگر  ادعا  این  بازگردد: 
است ولی توجیهی برای ایجاد شبکه 
بخواهیم  اگر  نیست!  اطلاعات  ملی 
به  داخلی  اپلیکیشنهای  و  سایت ها 
رو  داخلی  سرورهای  از  استفاده 
دیتاسنترهای  راه اندازی  با  بیاورند، 
پایین  و  کشور  داخل  در  قدرتمند 
آوردن هزینه این سرورها می توان به 
راحتی مردم را ترغیب به استفاده از 
این سرورها کرد، همانطور که همین 
ترجیح  کاربران  از  بسیاری  هم  الان 
سرورهای  در  را  میزبانی  می دهند 
عدم  علت  اما  دهند،  انجام  داخلی 
کاربران،  از  دیگر  برخی  تمایل 
و  داخلی  زیرساخت های  ضعف 
اجاره  خریداری/  نبودن  صرفه  به 
سرورهای داخلی است که این مسئله 
ارتباطی به شبکه ملی اطلاعات ندارد.
کاربران  خصوصی  حریم  ضامن   -
و حفظ حقوق آنها هستیم: اگر این 
که  باشد  این  معنی  به  ایشان  جمله 
اطلاعات،  ملی  شبکه  راه اندازی  با 
تضمین  کاربران  خصوصی  حریم 
نادرست  کاملًا  ادعا  این  می شود، 
 است. حفظ حریم خصوصی کاربران 
از  یکی   )privacy preserving(
است  جهان  روز  جدی  چالش های 
آن  فنی  جزئیات  از  که  کسانی  و 
که  می دانند  باشند،  داشته  اطلاع 
فراتر  خیلی  خصوصی  حریم  مسئله 
وزیر  جناب  که  است  چیزی  از 
گفته اند! فروش یا در اختیار گذاشتن 
حریم  نقض  مصداق  اولین  اطلاعات 
خصوصی کاربران است، اما مصادیق 
متعددی در این حوزه وجود دارد که 
حملات  تا  برنامه نویسی  خطاهای  از 
سایبری حریم خصوصی )نه حملات 
امنیتی( همگی از جمله این مصادیق 
همه  در  البته  می رود.  شمار  به 
 )frameworks( چارچوب ها  جهان 
زمینه  این  در  قانونی  مدل های  و 
به  وزیر  جناب  که  شده  طرح ریزی 
درستی بر آن تأکید کرده اند و ما هم 
اشاره  به آنها  قبلی  یادداشت های  در 

کرده بودیم.
نکته آخر اینکه شبکه ملی اطلاعات 
از  آن  مزایای  و  دارد  مزایایی  قطعاً 
اما  نیست،  پوشیده  فن  اهالی  نظر 
عظیمی  طیف  نگرانی  باعث  آنچه 
طرح  بیشتر  شاید  شده،  مردم  از 
محدود  و  مجازی  فضای  از  صیانت 
اینترنت  به  مردم  دسترسی  کردن 
جهان  در  که  مسئله ای  باشد،  جهانی 
امروز، خود به عنوان یکی از حقوق 
بین  این  در  می شود؛  تلقی  کاربران 
غلط،  آدرس  دادن  با  نباید  مسئولان 
افکار عمومی  اقناع  و  توجیه  پی  در 
باشند، چرا که قطعاً با شفاف سازی و 
صداقت، بهتر می توان افکار عمومی 

را با خود همراه کرد.

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی از طرح 
به منظور حذف یارانه های آشکار و پنهان در مجلس  تقاضای برگزاری رفراندوم 

شورای اسلامی خبر داد.
به گزارش ایسنا، ابوالفضل ابوترابی در حاشیه جلسه علنی مجلس با حضور در جمع 
خبرنگاران، بیان کرد: با توجه به رقم بسیار بالای یارانه نقدی که در سال پرداخت 
می شود، بنده بر اساس اصل ۵۹ قانون اساسی و ماده ۳۶ قانون همه پرسی، تقاضای 
برگزاری رفراندوم به منظور حذف یارانه های آشکار و پنهان و پرداخت مستقیم 

به مردم را تهیه کردم.وی در ادامه اظهار کرد: یارانه های پنهان و آشکار دو برابر 
بودجه سالیانه کشور بوده و در واقع افراد مرفه جامعه بیست و پنج برابر مستضعفین 
از یارانه استفاده می کنند. این طرح تقاضا در سامانه طرح های مجلس بارگذاری شده 

است و تاکنون توسط ۲۲ نفر از نمایندگان امضا شده است.
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: البته برای مطرح 
شدن این طرح در صحن علنی مجلس به ۱۰۰ امضا نیاز است و تصویب این تقاضا 

هم به کسب حداقل دو سوم آرای نمایندگان مجلس نیاز دارد.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

دبیر شورای عالی فضای مجازی کشور در دیدار با وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی:

وزارت ارشاد مسئول ساماندهی
 اخبار جعلی است

موسوی: 

جمهوری اسلامی با طالبان
 در تماس است

اینکه طرح  بیان  با  معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه 
صیانت از کاربران در فضای مجازی، نگرانی عجیبی در مردم ایجاد کرده 

است، گفت: باید قبل از مطرح کردن آن، مردم را اقناع می کردند.
به گزارش ایلنا، علی غلامی معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه در پاسخ به این سوال که نظر شما درباره طرح صیانت از کاربران در 
فضای مجازی که در مجلس شورای اسلامی در حال بررسی است، چیست؟ 
باید چه زمانی  را  اینکه یک مطلب  اول  دارد؛  گفت: یک موضوع وجود 
بگوییم و دوم اینکه آن مطلب را چگونه بگوییم سوم اینکه این مطلب را به 

چه کسی بگوییم و چهارم اینکه چقدر بگوییم.
در  کرد:  تصریح  قضاییه  قوه  جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
خصوص طرح صیانت معتقدم اتفاقی که افتاد، این است، ما قبل از اینکه 
زمینه سازی کنیم و گفتگوی خوبی در این زمینه داشته باشیم یک مطلبی 
مطرح شد و به شدت علیه آن تبلیغ شد و در حال حاضر فضا آنقدر مسموم 

شده است که گفتگو در این خصوص را سخت کرده است.
غلامی خاطرنشان کرد: اگر ما بگوییم برای بستر فضای مجازی نباید کاری 
برای  دنیا  جای  همه  در  و  نمی افتد  اتفاقی  چنین  دنیا  جای  هیچ  در  کنیم، 
حمایت از کاربران کشور خودشان تدابیری اندشیده می شود و یا از شبکه 
ملی اطلاعات استفاده می کنند و یا سرورهای پر استفاده در آن کشور مستقر 
علیه  فیک  با صفحه  را  مطلبی  مجازی  فضای  در  کنید  فرض  شما  هستند. 
شخصی منتشر کنم و هزاران اتهام را به آن شخص وارد کنم، این موضوع 

اصلا قابل پیگیری نیست و این یعنی اینکه شما به عنوان یک کاربر فضای 
مجازی هیچ حمایتی نمی شوید.

اما  وی تاکید کرد: عقلًا در این که باید حمایت شود کسی شک ندارد، 
بحث اینکه چگونه باید حمایت کنیم مهم است. به نظر من طرح این موضوع 
به جهت افکار عمومی خوب نبود و نگرانی عجیبی در مردم ایجاد شده است 
می گویند  طرح  این  موافقان  و  طراحان  اندرکاران،  دست  اکنون  هرچه  و 
بحث مسدودسازی ندارند، اما در این فضای مسموم کسی از آن ها نمی پذیرد. 
به گمان من این موضوع از آن دست موضوعات است که در ابتدا بحث 
اقناعی آن باید آغاز شود، اما این زمینه سازی انجام نشده و به نظرم ارزیابی 
این طرح در این فضای مسموم کار طراحان، مجلس و شورای نگهبان را 

خیلی سخت خواهد کرد.

الاسلام  حجت  ایسنا،  گزارش  به 
در  منتظری  محمدجعفر  والمسلمین 
پاسخ به سؤالی درباره اظهارات رییس 
سند  تنظیم  درباره  سردفتران  کانون 
رسمی خودرو و اینکه گفته براساس 
آن  ثبت  بخشنامه  رغم  علی  و  قانون 
ضروری است و مسایلی نظیر ارث یا 
سایر مسایلی که در محاکم برای اسناد 
رسمی مالکیت مترتب است، به سند 
سبز هم مترتب هست یا خیر؟ گفت: 
خود آقای محترمی که این حرف را 
زده می داند که در هیچ کجای قانون 

الزام نیست و قانون به نحوی است که 
این آقایان یک نوع برداشت می کنند 
و نیروی انتظامی نوعی دیگر برداشت 
می کند.وی افزود: آنچه که الزام آور 
که  بود  ثبت  سازمان  بخشنامه  بوده 
این بخشنامه ابطال شد و بدلیل ابطال 
این بخشنامه، برای همه تبعیت از رای 
مسلما  و  است  لازم  عمومی  هیئت 
مراجعه  قضایی  مراجع  به  که  وقتی 
تبعیت  هم  قضایی  مراجع  می کنند، 
لازم آنها  بر  عمومی  هیئت  رای   از 

است.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه سامانه املاک و اسکان پس از 
رفع ایرادات، ظرف یکی دو روز آینده مجددا راه اندازی می شود گفت: در 
نسخه جدید کارها را آسان کرده ایم؛ بدین صورت که اطلاعات سکونتی 

خانوارها درج شده و مالکان باید موارد را تایید یا اصلاح کنند.
محمود محمودزاده در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: پس از انجام کارهای 
فنی که بر روی سامانه املاک و اسکان انجام شده، تیم اجرایی پروژه به ما 
قول داده ظرف یکی دو روز آینده سامانه را قابل دسترس کند. طبق طرح 
جهش تولید مسکن چند آیتم به سایت اضافه شده که شهروندان می توانند 

از ویژگی های جدید در ساختار این سامانه استفاده کنند.
فعلا  است.  مهرماه  پایان  تا  خانوارها  سکونتی  اطلاعات  درج  افزود:  وی 
ببینیم  را  نیاز  این  اگر  اما  این زمان احساس نمی کنیم  برای تمدید  نیازی 
ممکن است زمان را تمدید کنیم. ظرف چند روز آینده پیامک هایی برای 
سایت،  به  مراجعه  با  می شود  دعوت  آنها  از  و  ارسال  محترم  خانوارهای 
اطلاعات موجود که از تضارب اطلاعات در سامانه های مختلف جمع بندی 
کرده ایم را ببینند. اگرنیاز به ویرایش دارد ویراش می کنند و اگر درست 

بود تایید خواهند کرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه استفاده از سامانه املاک و اسکان 
را وارد  اطلاعات  باید تک تک  قبلا خانوارها  آسان تر شده است گفت: 
می کردند اما هم اکنون گزینه هایی را ایجاد کرده ایم که خانوارها می توانند 
یا اصلاح کنند و زمان کمتری صرف خواهند کرد. قبلا  تایید  موارد را 
آیتمها به صورت اظهاری کنند اما در معماری جدید سامانه، اطلاعات افراد 
خانوار، املاک و دارایی آنها وجود دارد که سرپرست خانوار باید آنها را 

تایید یا اصلاح کند.
محمودزاده درباره آخرین وضعیت قانون مالیات بر خانه های خالی اظهار 

خالی،  مسکونی  واحد  هزار   ۳۰۰ و  میلیون  یک  شناسایی  از  پس  کرد: 
سازمان امور مالیاتی اعلام کرد اطلاعاتی که ما از طریق کارتابل سامانه 
املاک و اسکان ارسال کرده ایم یک بار هم از طریق سامانه ای که وزارت 

اطلاعات بین دستگاهها به صورت رسمی برقرار می کند ارسال شود.
ایجاد  این سامانه مرتبط  اولین فرصت که  امیدواریم در  تاکید کرد:  وی 
می شود تکلیف یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد شناسایی شده مشخص شود 
البته تعداد واحدهای  تا بتوانیم در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دهیم. 

خالی از سکنه به روز، تغییر می کند.
بنابراین گزارش، مردادماه ۱۳۹۹ سامانه املاک و اسکان به منظور شناسایی 
گذشته  سال  رسید.  اجرا  مرحله  به  کشور  مسکونی  واحدهای  وضعیت 
وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد که ۱.۳ میلیون خانه خالی را شناسایی 
مالیاتی معرفی کرده است. قرار بود  امور  به سازمان  مالیات  و برای اخذ 
سازمان امور مالیاتی از مردادماه نسبت به اخذ مالیات از این واحدها اقدام 
کند که هنوز عملیاتی نشده است. از ۱۹ فروردین ماه ۱۴۰۰ به خانوارها 
اعم از مالک و مستاجر دو ماه مهلت داده شد تا نسبت به ثبت اطلاعات 
این کار را  برای کسانی که  تنبیهاتی  قانون،  اقدام کنند و  سکونتی خود 

انجام ندهند در نظر گرفته است.
بر اساس بند ۷ از تبصره ۸ اصلاحیه ماده ۵۴ مکرر قانون مالیاتهای مستقیم 
خدمات  مکلفند  اجرایی  دستگاههای  مجلس،   ۱۳۹۹ آذرماه  پنجم  مصوب 
یارانه و کمک  دسته چک،  و صدور  بانکی  افتتاح حساب  قبیل  از  خود 
و گاز  تلفن  برق،  انشعاب آب،  فروش  تعویض پلاک خودرو،  معیشتی، 
طبیعی و بسیاری دیگر از خدمات را صرفا با اخذ کد ملی و بر اساس کد 
افراد در  اصلی  اقامتگاه  به  مربوط  نشانی یکتای درج شده  یا شرح  پستی 

سامانه املاک و اسکان کشور ارایه کنند.

به گزارش اول فارس، معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
استان فارس گفت: پیش بینی های هواشناسی نشان می دهد که پاییز امسال 

به لحاظ بارندگی با کمبود بارش مواجه خواهیم شد.
پاییز  بارش ها در  به گفته کارشناسان کاهش حجم  افزود:  فرهاد شریفی 
امسال در مقایسه با میانگین ۳۰ سال گذشته کم سابقه است و مهر و آبان 

ماه آتی بارش های قابل اتکایی نخواهیم داشت. 
وی گفت: اگر کشاورزی می داند آب قابل اطمینان و در دسترس او تنها 
کفاف ۸ هکتار کشت را می دهد بیش از این میزان را به زیر کشت نبرد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان فارس با بیان 
اینکه پارسال، سال تغذیه سفره های زیر زمینی و منابع آب سطحی محسوب 
می شد، اظهارداشت: با این شرایط اگر بنا باشد برای تامین آب مورد نیاز به 
منابع آب سطحی مانند سد ها و رودخانه ها برای کشت پاییزه متکی باشیم 

با مشکل مواجه خواهیم شد.
میزان  کاهش  و  سطحی  آب های  موجود  شرایط  با  داد:   ادامه  شریفی 
به  بتواند کمکی  منطقه ای  نیستیم که سازمان آب  متوقع  بارش ها، چندان 

تامین آب کشاورزی بکند.
در  فارس  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
پاسخ به این که حد نرمال کشت و یا آب قابل اطمینان چگونه محاسبه 

می شود؛ نیز گفت: به طور خاص یک لیتر آب در ثانیه برای هر هکتار 
گندم منظور می شود.

شریفی افزود: اگر فرد ی سال گذشته مجوز ۱۲ لیتر در ثانیه آب داشته، 
امسال مجوز ۹ لیتر در ثانیه دارد.

وی در پاسخ به این که آیا میزان آب قابل تخصیص برای کشت پاییزه 
کشاورزان از سوی مراجع ذی ربط اعلام شده است، یا خیر، بیان داشت: 
تاکنون هیچ رقمی اعلام نشده؛ اما سطوح زیر کشت امسال را به مراجع ذی 
ربط اعلام کرده ایم تا در کمیته های استانی و شورای آب استان بررسی و 

در خصوص آب قابل تخصیص تصمیم گیری شود.

از هر دری کلامی

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها خبر داد؛

 آدرس اشتباه به مردم ندهیم

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان فارس:

 کاهش حجم بارش ها در پاییز امسال در مقایسه با میانگین ۳۰ سال گذشته کم سابقه خواهد بود

طالبان: 

آماده برقراری رابطه با آمریکا هستیم
هیچ رابطه ای با اسرائیل نخواهیم داشت

هیچ برنامه ای برای ایجاد محدودیت در رسانه های 
اجتماعی در افغانستان نداریم

معاون اجتماعی قوه قضاییه:

بایدقبلازمطرحکردن،مردمرااقناعمیکردند

دستور وزیر نیرو برای استفاده 
از دعا جهت بارش باران

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

ثبتنامآسانمیشود


